



McGill University Division of Child Psychiatry

Infant Mental Health Day; Klaus Minde Memorial

TRAUMA AND ATTACHMENT: FROM SCIENCE TO INTERVENTION

Friday, November 17th, 2017

Glen Site (Vendome metro station) or available hospital parking (24\$/day)

Montreal Children's Hospital, RI Auditorium ES1.1129

1001, Decarie, Montreal, Quebec, H4A 3J1

The 25th McGill Infant Mental Health Day will address the issues surrounding trauma and attachment with young children and their families. Our invited guests are in the forefront of international research and clinical practice in this field. Participants will have an opportunity to benefit from their knowledge and expertise. This conference is of interest to physicians, nurses, social workers, educators/psycho-educators, occupational and speech therapists, psychologists and psychiatrists working with infants and very young children.

INVITED SPEAKERS:

Neil Boris MD; Director at the Irving Harris Training Institute, Center for Prevention and Early Intervention Policy, Florida State University, Consultant and Trainer Circle of Security International. He is a renowned Consultant and Trainer for Circle of Security International and has been conducting Circle of Security groups with parents as well as teaching and training others in this program

Suzy Goodleaf; Psychologist, OPQ and Marital and Family Therapist, AAMFT

Colleen Jacobs; Child and Family Support Worker, Step By Step Child and Family Center

Nancy Rother; Coordinator of Inclusive Programming at Step By Step Child and Family Center

PROGRAM

8:00 a.m.	Registration	<u>Moderator:</u>	Nisrine Masrouha, MD
8:45 a.m.	Opening Remarks: Joyce Loomer		
8:55 a.m.	Tribute to Klaus Minde: Donna Casa-Martin	1:00 p.m.	Neil Boris
		Topic 3	Toward Intervention: Principles Behind "Creating" Buffering Relationships.
		1:45 p.m.	<i>Question Period</i>
		2:00 p.m.	Neil Boris
		Topic 4	A Deeper Dive: The Circle of Security Model.
		2:45 p.m.	<i>Question Period</i>
		3:00 p.m.	Suzy Goodleaf, Colleen Jacobs and Nancy Rother
		Topic 1	Circle of Security.
		3:40 p.m.	<i>Question Period</i>
		4:00 p.m.	Closing Remarks: Joyce Loomer

Moderator: Joyce Canfield, MD

9:00 a.m. **Neil Boris**
Topic 1 **What is Toxic Stress and Why Should I Care?**

10:00 a.m. *Question Period*

10:15 a.m. *Coffee Break*

10:45 a.m. **Neil Boris**

Topic 2 **Emotion Regulation, Attachment and Development.**

11:45 a.m. *Question Period*

12:00 p.m. *Lunch*

This event is an accredited group learning activity of the Royal College of Physicians and Surgeons of Canada and of l'Ordre des psychologues du Québec. AQSMN members are entitled to a reduction of \$10.00. **Presentations will only be in English.**

LEARNING OBJECTIVES:

1. Participants will understand the concept of toxic stress and why toxic stress is so important developmentally.
2. Participants will understand how and why the "buffering capacity of adult relationships" is critical in understanding toxic stress.
3. Participants will understand how interventions like Circle of Security approach helping adults provide young children security in relationships.

McGill Infant Mental Health Group:

J. Canfield, MD (MCH/MUHC)

J. Ferdinand, MD, (Batshaw/MCH)

J. Loomer, MSW (DH)

A. Wazana, MD (JGH)

D. Casa-Martin, BSc. Ed (Private Practice)

J. Grunberg, MED, CBHSSJB

N. Masrouha, MD (DH)

R. Moussa, Administration, (MCH/MUHC)

S. Dongier, MD (DH)

M. Larose, MD (MCH/MUHC)

Register by e-mail at psychiat.division@muhc.mcgill.ca and submit the coupon below along with your payment.

Registration will be accepted upon receipt of payment. This is a non-refundable event. **Please note that lunch will provided.** Please send this registration coupon along with a cheque of **\$95.00** payable to: **McGill University, Division of Child Psychiatry**, and mail to **Rita Moussa, Child Psychiatry, Glen Site, 1001, boulevard Décarie, B02.7026, Montréal, QC H4A 3J1**, Tel.: 514-412-4400 (22470) - Fax: 514-843-1517 E-mail: psychiat.division@muhc.mcgill.ca

NAME: _____ EMAIL: _____

TEL: _____ AGENCY: _____ DISCIPLINE: _____



Université McGill

Division de pédopsychiatrie

Journée de la santé mentale du nourrisson; Mémorial pour Klaus Minde

TRAUMA ET ATTACHEMENT: DE LA SCIENCE A LA PRATIQUE

Vendredi le 17 novembre 2017

Glen Site (station métro Vendôme) ou stationnement à l'hôpital disponible (24\$/jour)

Hôpital Enfant de Montréal, RI Auditorium ES1.1129

1001, Decarie, Montréal, Québec, H4A 3J1

La 25^{ème} journée McGill sur la santé mentale du nourrisson abordera les problèmes liés au traumatisme et à l'attachement aux jeunes enfants et à leurs familles. Les conférenciers que nous avons invités sont à l'avant-garde de la recherche et de la pratique clinique dans ce domaine. Cette journée clinique intéressera les omnipraticiens, pédiatres, infirmières, travailleurs sociaux, éducateurs, psycho-éducateurs, ergothérapeutes, orthophonistes, psychologues et psychiatres qui œuvrent auprès des nourrissons et des très jeunes enfants.

CONFÉRENCIERS INVITÉS:

Neil Boris MD; Directeur à Irving Harris Training Institute, Center for Prevention and Early Intervention Policy, Florida State University, Consultant and Trainer Circle of Security International. Il est consultant pour cercle de sécurité International et a mené des groupes de cercle de sécurité avec les parents ainsi que l'enseignement et formation d'autres personnes dans ce programme.

Suzy Goodleaf; Psychologue, OPQ et Thérapeute Famille et Matrimonial, AAMFT

Colleen Jacobs; Personne ressource pour famille et enfant, Step By Step Centre de la famille et enfant

Nancy Rother; Coordinatrice du programme inclusive, Step By Step Centre de la famille et enfant

HORAIRE DE LA JOURNÉE

8 h 00	Inscription	<u>Modératrice :</u>	Nisrine Masrouha, MD
8 h 45	Mot de bienvenue : Joyce Loomer		
8 h 55	Mot sur Klaus Minde : Donna Casa-Martin	13 h 00	Neil Boris
		Sujet 3	Pour la pratique: Les principes qui guident la création de relations qui mitigent/atténuent.
<u>Modératrice :</u>	Joyce Canfield, MD		<i>Période de questions</i>
9 h 00	Neil Boris	1 h 45	<i>Période de questions</i>
Sujet 1	Qu'est-ce que le stress toxique et pourquoi s'en préoccuper?	14 h 00	Neil Boris
		Sujet 4	Vision approfondie: Model du Cercle de Sécurité.
10 h 00	<i>Période de questions</i>		<i>Période de questions</i>
10 h 15	<i>Pause Santé</i>	14 h 45	<i>Période de questions</i>
10 h 45	Neil Boris	15 h 00	Suzy Goodleaf, Colleen Jacobs and Nancy Rother
Sujet 2	Régulation affective, attachement et développement.	Sujet 1	Cercle de Sécurité.
		15 h 40	<i>Période de questions</i>
11 h 45	<i>Période de questions</i>	16 h 00	Mot de la fin: Joyce Loomer
12 h 00	<i>Dîner</i>		

Cette journée est une activité accréditée par le Collège royal des médecins et chirurgiens du Canada et par l'Ordre des psychologues du Québec. Les membres de l'AQSMN ont droit à une réduction de 10.00\$. Cette conférence sera présentée en anglais seulement.

OBJECTIFS D'APPRENTISSAGE :

1. Les participants comprendront le concept du stress toxique et pourquoi il est important.
2. Les participants comprendront comment et pourquoi le «rôle mitigeant/protecteur/atténuant des relations à l'âge adulte» est essentiel dans la compréhension de stress toxique.
3. Les participants comprendront comment les interventions comme l'approche du Cercle de Sécurité aident les adultes à promouvoir ce sentiment de sécurité auprès de leurs enfants.

Comité de la Journée sur la santé mentale du nourrisson McGill:

J. Canfield, MD (HME/CUSM)

D. Casa-Martin, BSc. Ed (Pratique privée)

S. Dongier, MD (HD)

J. Ferdinand, MD, (Batshaw/HME)

J. Grunberg, MED, CBHSSJB

M. Larose, MD (HME/CUSM)

J. Loomer, MSW (HD)

N. Masrouha, MD (DH)

A. Wazana, MD (HGJ)

R. Moussa, Administration, (HME/CUSM)

Inscrivez-vous par courriel à psychiat.division@muhc.mcgill.ca et envoyez le coupon ci-dessous avec votre paiement par la poste. Pour être valide, toute inscription doit être accompagnée du paiement. Il s'agit d'un événement non-remboursable. **Veillez prendre note que le déjeuner sera offert.** Veuillez envoyer votre chèque de **95.00 \$** libellé à l'ordre de **Université McGill, Division de pédopsychiatrie**, avec votre coupon à **Rita Moussa, Pédopsychiatrie, Site Glen, 1001, boulevard Décarie, B02.7026 Montréal, QC H4A 3J1, Tél. : 514-412-4400 (22470) - Fax : 514-843-1517**
Courriel: psychiat.division@muhc.mcgill.ca

NOM : _____

COURRIEL : _____

TÉL.: _____

ORGANISME: _____

DISCIPLINE: _____